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Zvýšená hlučnosť v  blízkosti 
diaľničných úsekov v  Petržalke 

bola témou diskusie primátora Bra-
tislavy Matúša Valla a  starostu MČ 
Petržalka Jána Hrčku s  obyvateľmi 
Petržalky. „Bývam na Bosákovej uli-
ci, ktorá bezprostredne susedí s diaľ-
nicou na  Einsteinovej ulici, vieme 
dobre, že politika mesta je taká, že 
z Vajanského nábrežia chce dopravu 
presmerovať viac na Einsteinovu, čo 
ten problém ešte zhoršuje. Hlučnosť 
sa enormne zvýšila, čo veľmi ovplyv-
ňuje kvalitu nášho života,“ zapojil sa 
do diskusie Jozef, ktorého zaujímalo, 
či mesto bude na hlučnosť reagovať. 
Odzneli aj pripomienky obyvate-
ľov k zvýšenej hlučnosti diaľničných 

úsekov popri Panónskej ceste a  Vy-
šehradskej ulici. 

Pomôže zníženie rýchlosti
Vedenie mesta sľubuje čiastkové 

riešenie. „Boli sme na rokovaní v Ná-
rodnej diaľničnej spoločnosti (NDS). 
Jedným z  riešení je zníženie rýchlosti 
v nočných hodinách,“ povedala vicepri-
mátorka Bratislavy Tatiana Kratochví-
lová. Podľa primátora Valla je zvýšená 
hlučnosť najväčším problémom vo 
večerných hodinách, kedy ju verej-
nosť najviac vníma. „Budeme na nich 
tlačiť, aby spomalili rýchlosti,“ dodal 
Vallo. Na prekračovanie povolených 
rýchlostí sa podľa viceprimátora Jaku-
ba Mrvu sťažujú obyvatelia viacerých 

mestských častí. „Snažili sme sa preto, 
aby aj naša mestská polícia mohla 
merať rýchlosť, momentálne tak robiť 
nemôže. Mali sme predrokované, že to 
bude možné, že takáto legislatíva by 
mohla vstúpiť do platnosti,“ povedal 
Mrva. Pri diaľnici D2 upozornil staros-
ta Petržalky Ján Hrčka, že predmetný 
úsek dodnes nie je riadne skolaudova-
ný, aj pre nedobudované protihlukové 
steny a bol preto odovzdaný len do do-
časného užívania. Táto dočasnosť však 
trvá už niekoľko rokov a zdá sa, že tak 
skoro si obyvatelia priľahlých ulíc ne-
polepšia.

Protihlukové steny 
v Petržalke nechystajú

Zo stanoviska Národnej diaľničnej 
spoločnosti totiž vyplýva, že systémo-
vé riešenie hlučnosti v mestách, vráta-
ne Bratislavy považujú síce za kľúčové, 
ale pred dobudovaním protihlukovej 
steny v  petržalskom úseku D2 má 
momentálne prednosť Lamač, kde ak-
tuálne postupujú prípravné kroky na 
realizovanie protihlukovej steny. 

Pokračovanie na strane 4

Obyvatelia Petržalky sa sťažujú na zvýšenú hlučnosť 
v blízkosti diaľničných úsekov, ktoré znižujú komfort 
bývania. Na výstavbu protihlukových stien to v blízkej 
budúcnosti nevyzerá. Zástupcovia mesta tvrdia, že 
majú riešenie, o ktorom rokujú s Národnou diaľničnou 
spoločnosťou (NDS).

pomoc má prísť vo večerných hodinách

Boj o pozemky 
v Pečnianskom lese
Mesto aj Petržalka vyzývajú minister-
stvo, aby podalo dovolanie.

Na predstavenie 
v papučiach
V DK Lúky má domovskú scénu 
Divadlo TANDEM. Príďte na ich 
bláznivú komédiu.

Máte chuť
na exotiku?
Promad predáva Petržalčanom ázij-
ské a indické potraviny.

Zostáva stavebným 
pozemkom
Budúcnosť lokality Haanova/Pankú-
chova stále nie je jasná.
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Sťažujeme sa na hluk z diaľnic,

Chýbajúce protihlukové steny 
na úseku D2 znepríjemňujú život 

obyvateľom Petržalky.
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Slovo  
šéfredaktorky

Možnosť voľby
Môj synovec šiel po prvý raz 
do školy. Šťastne a hrdo. Na 
druhý deň mali deti vďaka 
jednému šialencovi ma-
névre – z  budovy na dvor 
a  späť, domov šli v  papu-
čiach a  „náš malý prvák“ 
povedal večer rodičom, že 
už do školy ísť nechce. To 
bol po prázdninách krutý 
nástup do reality. Len pre-
to, že niekto vidí deštrukciu 
ako cestu.
A to mal byť tento úvodník 
pôvodne o ľuďoch, ktorých 
cesta je pomoc. Na Draž-
diaku som bola svedkom 
trápenia labute zamota-
nej v  silóne. Zo zobáka jej 
visel plavák, háčik mala 
zaseknutý niekde v  krku. 
Okoloidúcim nebola ľa-
hostajná. Volali mestským 
policajtom a tí zalarmovali 
Štátnu ochranu prírody. 
Prišla mladá zoologička. 
Nie celý tím ako vo filme. 
U  nás má pohotovosť len 
jeden človek. Ako chytíte 
labuť vo vode? Tak rýchlo 
plávať nevedia ani ochra-
nári. Šťastie v nešťastí bolo, 
že silón labuti nedovolil 
odplávať. Zoologičke sa ju 
podarilo chytiť a  odviezť 
k veterinárovi. Háčik v krku 
by na rozdiel od rýb nemu-
sela prežiť.
Dopady deštrukcie a  „do-
pady“ záchrany som zaži-
la v  jeden deň. Viem, čoho 
chcem v  živote viac. Máte 
rovnakú voľbu, a netýka sa 
len hraničných situácií. 
 Ingrid Jarunková

S A M O S P R ÁVAS A M O S P R ÁVA

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

ZUBNÁ POHOTOVOSŤ
oznamuje zmenu pracovnej 

doby od 15-21h
OŠETRÍME KAŽDÉHO, KTO NÁM ZAVOLÁ 

0905662407 
STROMOVÁ16, BA KRAMÁRE

Svetové BEZPEČNOSTNÉ DVERE
zo Slovenska
Svetové BEZPEČNOSTNÉ DVERE
zo Slovenska

AKCIA -200 €
na celý modelový rad 
bezpečnostných dverí AK230
A DARČEK NAVIAC

SLOVENSKÝ
VÝROBOK

72
MESIACOV

ZÁRUKA NA VYBRANÉ 
PRODUKTY

3.
TRIEDA

BEZPEČNOSTI

TOP
NAJŽIADANEJŠÍ 

MODEL DVERÍ

MODELOVÝ RAD

KLASIK
MODELOVÝ RAD

ŠTANDARD
MODELOVÝ RAD

UNIVERZÁL
MODELOVÝ RAD

ŠPECIÁL
MODELOVÝ RAD

EXTERIÉR

MODELOVÝ RAD

KLASIK

DESIGN

BEZPEČNOSŤ

NBÚ
CERTIFIKÁT

FORNOX, s.r.o
(Petržalská tržnica – dobré parkovanie)
Bratská 3, Petržalka 851 04
Slovenská republika

+421 908 210 820
andrej.koporec@fornox.sk
www.fornox.sk

Len do konca júla 2024!
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 

Navštívte Dr. Martin zubnú kliniku a objednajte 
sa na BEZPLATNÉ VSTUPNÉ VYŠETRENIE!

KONIEC PROBLÉMOM S VAŠOU PROTÉZOU! 
VĎAKA MINIIMPLANTÁTOM BUDETE MAŤ OPÄŤ DÔVOD NA ÚSMEV!

Zavolajte na 0902/605 900 a získajte bezplatné informácie!

inzercia_proteza_3.indd 1 14.9.2016 23:31:29

Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Ako informovalo mesto, 
od septembra sa do-

časné dopravné obmedze-
nia dotknú predovšetkým 
križovatky Farského - Bosá-
kova - Jantárová cesta. „Na 
Jantárovej ceste v  smere na 
centrum bude zrušený pra-
vý odbočovací pruh, odbo-
čenie vpravo na Bosákovu 
však ostane zachované,“ píše 
sa v  statuse bratislavského 
magistrátu. Ďalšie obme-
dzenia a  zmeny sa dotknú 
predovšetkým MHD a  to 
tak, že „autobusová zastáv-
ka Farského bude dočasne 
presunutá o  niekoľko met-
rov ďalej v smere na Dolno-

zemskú cestu. Zrušený bude 
buspruh na Bosákovej ulici, 
ktorý bude slúžiť ako kori-
dor pre peších“.

Podľa primátora Matúša 
Valla by sa prví cestujúci 
mali po novej električko-
vej trati previezť najneskôr 
v  prvom štvrťroku 2025. 
Aktuálne dopravné obme-
dzenia by, v  súvislosti s po-
kračujúcou výstavbou novej 
električkovej trate v Petržal-
ke, mali v  úseku križovatky 
Farského - Bosákova - Jan-
tárová cesta trvať do 31. ok-
tóbra 2024. (mh)

 foto: Matúš Husár,
 facebook

v okolí zastávok Farského

Nielen obyvatelia 
okolitých ulíc a by-
toviek, ale aj vodiči 
a cestujúci sa musia 
pripraviť na znížený 
komfort z dôvodu 
budovania novej 
združenej zastávky 
autobusu a elek-
tričky, v súvislosti 
s pokračujúcou 
výstavbou električ-
kovej trate v Petržal-
ke. Tieto dopravné 
obmedzenia by mali 
trvať až do konca 
októbra.

Dopravné obmedzenia

Tieto sú na rozdiel od tých 
futbalových bezplatné. A  to 

aj vďaka spolupráci Petržalky 
s externými partnermi.

Kompletnú organizá-
ciu kurzov plávania ako aj 
sprostredkovanie kvalifikova-
ných trénerov zabezpečuje 
občianske združenie SportIn-
stitute fungujúce v gescii Fa-
kulty telesnej výchovy a špor-
tu Univerzity Komenského 
v Bratislave. 

„V SportInstitute veríme, 
že pravidelný pohyb robí 
ľudí zdravšími a  lepšími. 
Preto sme založili iniciatí-

vu Budúci víťazi, v  ktorej sa 
snažíme prostredníctvom 
bezplatných hodín pláva-
nia vypestovať v  deťoch 
disciplínu, vytrvalosť, zápal, 
schopnosť oceňovať výni-
močné momenty a  spolu-
pracovať,” povedal predse-
da občianskeho združenia 
Ivan Krištof.

Finančným partne-
rom je spoločnosť Nesto 
by Lucron, vďaka ktorej 
budú žiaci plávať zadar-
mo. Priestory pre plavcov 
a  plavkyne poskytne Petr-
žalská plaváreň.

Plávanie v rozvrhu
Do projektu sa s výnimkou 

Pankúchovej zapojili všetky 
základné školy, čo predstavu-
je 71 tried s 1560 žiakmi. „ZŠ 
Pankúchova má vlastný no-
vozrekonštruovaný plavecký 
bazén, preto si bude plavecké 
kurzy organizovať vo vlast-
nej réžii,“ informuje Michal 
Horváth, odborný referent 
z  oddelenia školstva petržal-
ského miestneho úradu a do-
dáva, že tým istým smerom sa 
po obnove školských bazé-
nov budú uberať aj ZŠ Holíč-
ska, Budatínska a Turnianska.

Bezplatné plavecké výcviky 
na Petržalskej plavárni budú 
súčasťou výchovno-vzdelá-
vacieho procesu škôl v rámci 
telesnej výchovy. V  rozvr-
hu ich žiaci budú mať od 
pondelka do piatku, vždy 
od 09:00 do 13:00, pričom 
jednotlivé školy budú mať 

presne určený termín a  čas 
výcviku. Každý žiak absolvu-
je päť plaveckých lekcií, vždy 
v trvaní jednej hodiny. 

Plavecké výcviky potrvajú 
v aktuálnom školskom roku do 
28. marca. Ako prvá príde na 
rad ZŠ Černyševského. (mh)

foto: MČ Petržalka

Plavecký výcvik pre tretiakov 
a štvrtákov bezplatne
Po tom, čo mestská časť rozbehla v septembri futbalové krúžky pre 
deti, prichádza s ďalším športovým projektom. Ide o plavecké kurzy 
pre žiakov vybraných ročníkov základných škôl v zriaďovateľskej 
pôsobnosti samosprávy.

Petržalka obnovuje tradíciu bezplatných plaveckých kur-
zov pre základné školy. Vďaka pomoci partnerov sa môžu 
zapojiť všetky.

➤
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Najkvalitnejšia
pizza v Bratislave

Burgre, steaky,
lokálne špeciality

Čapované
pivá Svijany

Otvorili sme pre Vás novú pobočku
Pizza Carla Pub Ovsište

P U B
Pizza Carla

Otvorené
Utorok - Nedeľa 11:00 - 23:00

Kde nás nájdete
Ovsištské námestie 1, Petržalka

pizzacarla.sk
...viac ako len pizza

Živé prenosy
(Premier League, La liga,
Liga majstrov …)

MINCE - BANKOVKY

Pokračovanie zo strany 1

Petržalčanov tak môže as-
poň čiastočne potešiť nedáv-
na výmena mostného záveru 
na estakáde na Prístavnom 
moste, ktorá znížila hlučnosť 
mostu.

Hygienici sťažnosti 
oficiálne neevidujú

Na hodnoty hlučnosti 
v dotknutých úsekoch sme sa 
opýtali aj na Úrade verejného 
zdravotníctva. „Na Regionál-
ny úrad verejného zdravot-
níctva Bratislava so sídlom 
v  Bratislave za posledných 
niekoľko rokov neboli poda-
né podnety týkajúce sa vami 
uvedených ulíc v  súvislosti 
s nadmerným hlukom z diaľ-
ničnej dopravy,“ uvádza vo 
svojom stanovisku hovorkyňa 
úradu Katarína Nosálová. 

Riešením je dokončenie 
obchvatu

Za podstatné riešenie po-
važuje NDS odklonenie ná-
kladnej dopravy z  hlavného 
mesta, čo však nie je možné 
urobiť v  krátkom časovom 
horizonte. „Špeciálne v  prí-
pade hlavného mesta je po-

trebné odkloniť v maximálnej 
miere najmä nákladnú do-
pravu. Práve preto sa okrem 
iného rozbieha príprava diaľ-
ničného úseku D4 Bratislava, 
Rača – Záhorská Bystrica 
(tunel Karpaty). Úsek nedáv-
no dostal osvedčenie o strate-
gickej investícii. Po realizácii 
tunela, po prijatí vhodných 
opatrení, by bolo možné zní-
žiť objem nákladnej dopravy, 
ktorá vstupuje do hlavného 
mesta, až o  70 %, čo by sa 
prejavilo znížením hlučnosti 
na úsekoch diaľnice v meste,“ 
spresňujú informácie v  sta-
novisku Národnej diaľničnej 
spoločnosti. 

Podľa pôvodných plánov sa 
mala začať výstavba takmer 
12 kilometrov dlhého tunela 
v  roku 2029. Podľa vyjadrení 
ministra dopravy a  výstavby 
Jozefa Ráža, by sa zaradením 
tohto úseku medzi strategické 
investície mohol začiatok vý-
stavby posunúť už na koniec 
tohto volebného obdobia. Na 
základe skúseností s  budova-
ním tunelov na Slovensku, si 
však Petržalčania môžu počkať 
na vyriešenie zvýšenej hluč-
nosti, ešte dlhé roky. (mh)

foto: google maps, NDS

NDS chce vyriešiť zvýšenú hlučnosť v Bratislave vybudo-
vaním tunela Karpaty.

Dovolanie môže byť po-
dané len oprávneným 

subjektom, na základe zákon-
ných dôvodov. Poslanec Mi-
lan Vetrák upozornil, že práve 
správne a  zákonne uvedené 
dôvody sú kľúčové, pre jeho 
úspešnosť. On sám by ich 
chcel pred podaním vidieť, aby 
bolo jasné, či ho Lesy SR ne-
podajú len naoko. Lesy SR už 
avizovali, že dovolanie podajú, 
pričom osloviť mali dve práv-
ne kancelárie. Pomoc pri jeho 
príprave ponúklo aj vedenie 
hl.mesta. Či znenie dovolania 
Lesy SR pred jeho odoslaním 
ukážu verejnosti, nie je známe. 
No termín na jeho podanie 
uplynie 15. septembra a  je to 
jediný spôsob, ako je ešte mož-
né zvrátiť rozsudok Krajského 
súdu v Bratislave, ktorý nedáv-
no potvrdil zákonnosť zámeny 
pozemkov v Pečnianskom lese. 

Kauza 
Mečiarovho HZDS

Kauza začala ešte v  roku 
2009, keď za éry ministra 
pôdohospodárstva Vladimíra 
Chovana, nominanta Me-
čiarovho HZDS zamenil štát 
Pečniansky les za pozemky 
v  Šiatorskej Bukovine nezná-
memu občianskemu združe-

Privatizáciu Pečnianskeho lesa ešte môže 
zvrátiť dovolanie. Ak ho neodfláknu! 

Štát je blízko k tomu, 
aby prišiel o lukra-

tívne, zákonom 
chránené pozemky 

v Pečnianskom lese. 
Skončiť môžu u ob-

čianskeho združe-
nia Človek a strom. 
Zvrátiť to, môže len 
dovolanie, ktoré má 

v rukách riaditeľ 
podniku Lesy SR Ti-
bor Menyhart. Ner-

vozita v celom meste 
sa stupňuje, pretože 
existujú pochybnos-
ti, či dovolanie bude 

podané správne. 

niu Človek a  strom. Organi-
zácia vznikla v roku 2008. Jej 
činnosť nie je známa, sídlo, 
ktoré si uvádza na Haburskej 
ulici 49/A v  bratislavskom 
Ružinove je fiktívne, ide len 
o  virtuálnu adresu a  známa 
nie je ani žiadna činnosť zdru-
ženia. Bratislavskí ochranári 
o združení nikdy nepočuli. 

Neprimeraná zámena
Problematické je pri zdru-

žení dopátrať sa k  menám 

ľudí, ktorí v  ňom figurujú. 
Médiá pred rokmi odhali-
li, že štatutárom je Andrej 
Šošoka, syn niekdajšieho 
džezového hudobníka Doda 
Šošoku, no figurovali v ňom 
tiež Róbert Miklovic, ktorý 
ani nevedel, že v  združení 
figuruje a  Peter Jančík. Šo-
šoka pred rokmi povedal, že 
o  Pečniansky les požiadali, 
aby zabránili developerom 
vo výstavbe. Združenie má 
teraz veľmi blízko k  tomu, 

aby sa k lukratívnym pozem-
kom dostalo. Celkovo ide 
o  24 hektárov lesných po-
zemkov. Napriek tomu, že sa 
znalecké posudky líšia v roz-
sudku sa uvádza aj fakt: „Dô-
vodom podania žaloby zo 
dňa 10.5.2015 bola teda sku-
točnosť, že všeobecná hodno-
ta lesných nehnuteľností vo 
vlastníctve žalobcu v 1. rade, 
ktorá má byť predmetom zá-
meny podľa zámennej zmlu-
vy č. 6929/2008/140 tak 

prevyšuje všeobecnú hod-
notu lesných nehnuteľností 
vo vlastníctve žalovaného 
o 2.255.897,93 eur a  teda je 
14-krát vyššia ako všeobec-
ná hodnota nehnuteľností 
vo vlastníctve žalovaného.“ 
Hlavné mesto Bratislava ako 
aj mestská časť Petržalka vy-
zvala Lesy SR ako aj minis-
terstvo pôdohospodárstva 
aby dovolanie určite podalo. 
O ďalšom vývoji budeme in-
formovať. (mc)

O lokácii haly ešte nie je 
rozhodnuté, predse-

da SNS Danko prezradil, že 
uvažujú o  Vajnoroch, alebo 
Petržalke. „My financovanie 
z  ministerstva máme nasta-
vené, ale určite budeme po-
trebovať za partnerov mesto 
alebo súkromný sektor,“ 
povedal nám Danko. Inšpi-
ráciu vidí napríklad v Pardu-
biciach, kde stavajú halu za 
300 - miliónov. „Opláštenie 
je prispôsobené na komerč-
né účely, tam bude multi-
funkčná hala s  obchodíkmi, 
pričom vnútorná časť je ur-
čená na kultúrno-športové 
účely, ale ako som povedal, 
na to je potrebná kooperá-
cia“ uviedol. Aktuálne podľa 
neho prebiehajú rokovania 
o  športových projektoch so 
samosprávami aj s  primáto-
rom Vallom. Multifunkčná 
hala však ešte nebola témou. 
Danko by chcel, aby hala 
v roku 2029 mohla hosťovať 
majstrovstvá sveta v  hokeji. 
Jej podoba a miesto, kde by 
mohla v Petržalke stáť, sa už 
dokonca objavila vo vizua-
lizácii. Hala pripomína kruh 
alebo elipsu a  podľa vizua-
lizácie je umiestnená medzi 
Prístavným mostom a  Mos-
tom Apollo za plánovaným 
developerským projektom 
Southbank. 

Nevedia o nej,
 ale majú záujem

Obrátili sme sa na Mestskú 
časť Petržalka, hlavné mesto 
Bratislava a  aj Bratislavský sa-
mosprávny kraj, aby sme zis-
tili, či o budúcej multifunkčnej 
hale počuli a či si ju v Petržalke 
vedia predstaviť. „Mestská časť 
nateraz žiadne rokovania či 
diskusie o  výstavbe hokejovej 
haly v  Petržalke nevedie, ne-
boli sme oslovení tak zo stra-
ny Ministerstva cestovného 
ruchu a športu SR, ako ani zo 
strany predsedu SNS. Takejto 
myšlienke sa, samozrejme, 
ako mestská časť nebránime, 
otázkou by však bolo nájde-
nie pozemku, keďže samotná 
mestská časť aktuálne žiadny 
vhodný na takýto typ projektu 
vo vlastníctve nemá,“ zareago-
val Dávid Pavlík z  referátu ko-
munikácie miestneho úradu 
v Petržalke. Dodal, že Petržalka 
pracuje na rozširovaní športo-
vej infraštruktúry a  doplnenie 
športovej infraštruktúry o  ta-
kýto projekt by bolo vhodným 
doplnením skladačky. 

Mesto sa zaujíma 
o financovanie

Ani na Magistráte hl. mes-
ta Bratislavy nemajú bližšie 
informácie o plánoch s mul-
tifunkčnou halou. Nebolo 
oslovené ani účastné na 

žiadnom stretnutí k  uvede-
nej téme. „V každom prípade 
platí, že Bratislava podpo-
rovala a  aj do budúcnosti 
rada podporí zámery na bu-
dovanie novej a  udržateľnej 
športovej infraštruktúry. Sme 
otvorení napríklad aj roko-
vaniam o vzniku spomínanej 
novej multifunkčnej haly na 
území mesta,“ napísal nám 
Peter Bubla z  oddelenia ko-
munikácie a  marketingu 
a  dodal, že ak ide o  takýto 
typ infraštruktúry národného 
významu, je potrebná koo-
perácia všetkých relevant-
ných aktérov, teda okrem 
mesta aj športových zväzov, 
štátu a  Fondu na podporu 
športu. „Je rovnako potrebné 
si ujasniť, kto má financovať 
výstavbu a  kto má financo-
vať dlhodobú a  udržateľnú 
prevádzku,“ uviedol P. Bubla. 

Bratislavský samosprávny 
kraj je za podporu športu v kra-
ji, aktuálne pracuje na projekte 
vybudovania Kampusu zdravia 
a  športu na svojom pozemku 
v  bratislavskej Petržalke. „Ten 
bude slúžiť aj žiakom, aj verej-
nosti a bude prepájať rôzne in-
traštruktúry. BSK samozrejme 
víta aj ďalšie projekty, ktoré by 
rozvíjali a  podporovali šport,“ 
uviedla hovorkyňa BSK Lucia 
Forman. (mc)

 vizualizácia: JTRE

Petržalka je v hre o hokejový štadión,  
zakreslený je aj vo vizualizácii 
Multifunkčnú halu s kapacitou 17 - tisíc divákov v hlavnom meste by 
chcel postaviť štát v spolupráci so samosprávou. Hovorí o tom Andrej 
Danko, ktorého SNS má v gescii rezort športu. 

➤

➤

Hala je umiestnená medzi Prístavným mostom 
a Mostom Apollo za plánovaným developerským 
projektom Southbank.
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V  snahe ušetriť na teple 
a elektrickej energii mal 

príspevok pokryť opravu 
vzduchotechniky, úpravu ba-
zénovej technológie či zria-
denie vlastnej studne. Týmito 
opatreniami chcela samo-
správa okrem iného dosiah-
nuť aj zníženie 100-percent-
nej závislosti na externých 
dodávateľoch energií.   Medzi 
navrhovanými opatreniami 
v  rámci dotácie od mest-

skej časti bolo aj vytvorenie 
projektovej dokumentácie 
a  inštalácia fotovoltaických 
panelov. Plánovaný projekt sa 
mestskej časti podarilo úspeš-
ne zrealizovať. V polovici júla 
dodávateľská firma inštalo-
vala na strechu plavárne 270 
fotovoltaických panelov s cel-
kovým výkonom 90 kWh. 
Za jeden mesiac prevádzky 
plavárne tak dokážu počas 
slnečných dní vyrobiť ener-

giu v objeme takmer 28-tisíc 
kWh. Podľa riaditeľa Petržal-
skej plavárne Oskara Gaála 
majú solárne panely počas 
letných mesiacov schopnosť 
vyrobiť až 68 % zelenej ener-
gie, ktorú potrebuje plaváreň 
na bežnú dennú prevádzku, 
čo predstavuje úsporu na 
energiách viac ako 39-tisíc 
eur ročne.

(mh)
foto: Matúš Husár

Pre milovníkov literatúry 
pribudli na Draždiaku 

a pri PumpParku knižné búd-
ky. Sú výsledkom spolupráce 

mestskej časti Bratislava-Petr-
žalka so spoločnosťou OBI 
Slovakia. Čitatelia ich nájdu 
v  dvoch frekventovaných lo-

Hlavným zdrojom zápa-
chu na území Petržal-

ky býva z  rafinérie Slovnaft 
a  čističky odpadových vôd 
Bratislavskej vodárenskej spo-
ločnosti. Najhoršie to bolo 
začiatkom septembra. Oby-
vatelia sa rozhodli spustiť pe-
tíciu, ktorou chcú zatlačiť na 
príslušné štátne a verejné in-
štitúcie, aby sa témou riadne 
zaoberali. „Chceme, aby napr. 

v  oblasti Slnečníc nainštalo-
vali vhodné meracie zaria-
denie na presnú identifikáciu 
charakteru látok a  ich inten-
zity. Ďalej žiadame o prevere-
nie stavu ovzdušia, množstva 
jednotlivých znečisťujúcich 
látok z  dostupných údajov 
SHMÚ ako aj všetkých mož-
ných zdrojov najmä ČOV 
Petržalka, Spaľovňa – ZEVO 
Bratislava, Slovnaft, a.s.“, 

uviedol iniciátor petície Juraj 
Mravec.

Zápach cítia primárne 
obyvatelia petržalských Sl-
nečníc, ktorí bývajú neďa-
leko spomínanej čističky 
odpadových vôd. Preto sa 
signatári petície obracajú aj 
na magistrát hlavného mes-
ta. To by malo podľa slov pe-
tičiarov iniciovať rokovania 
so subjektami znečisťovania 
a  spoločnosťami vo svojom 
pôsobení, aby prijali aj po-
trebné technické opatrenia, 
ktoré zamedzia šíreniu ne-
príjemného zápachu.

(pn)
foto: Matúš Husár

Vznikli nové možnosti na čítanie v prírode, 
alebo v petržalských uliciach. 

Pribudli knižné búdky, 
niektoré vykrádajú

Petržalská plaváreň dokáže 
ušetriť na energiách až 40-tisíc

V júni minulého 
roka získala Petr-

žalská plaváreň 
fungujúca v gescii 
Športových zaria-
dení Petržalka fi-

nančný príspevok 
od mestskej časti 

vo výške 330-tisíc 
eur na energetic-
kú optimalizáciu 

jej prevádzky. 

kalitách – pred vstupom na 
verejné detské ihrisko Draž-
diak a pri PumpParku na Ha-
anovej ulici.  Zelené búdky so 
sloganom „Mám ťa prečítanú“ 
ponúkajú literatúru rôzneho 
druhu. Sortiment nielen kníh, 
ale aj časopisov pravidelne do-
pĺňajú pracovníci petržalskej 
knižnice tak, aby si na svoje 
prišiel naozaj každý - deti, 
dospelí, milovníci beletrie aj 
populárno-náučnej literatúry. 
Svoje vyradené kúsky môže 
darovať aj verejnosť, samo-
zrejme, v primeranom množ-

stve, najviac dva-tri kusy. 
„Ak sa nám búdky osvedčia 
a  nebudú terčom vandalov 
a vykrádačov, nie je vylúčené, 
že osadíme aj ďalšie,“ hovorí 
riaditeľka petržalskej knižnice 
Libuša Jaďuďová, ktorá hovorí 
o vandalizme aj vzhľadom na 
nedávnu nepríjemnú skúse-
nosť. „Pred pár dňami sme na 
vlastné oči videli, ako si dotyč-
ná osoba všetky knihy z búdky 
drzo zbalila do tašky a odišla,” 
hovorí o  nepríjemnej skúse-
nosti Jaďuďová. (mh)

foto: Matúš Husár 

Pilotný projekt spusti-
lo ministerstvo práce 

v  apríli 2024. Absolventi, 
ktorí skončili strednú ale-
bo vysokú školu a  ešte ne-
majú pracovné skúsenosti 
sa častokrát dostávajú do 
situácie, kedy zamestnáva-
telia od nich vyžadujú skú-
senosti, no noví absolventi 
nemajú možnosť získať túto 
prax inde ako práve v  za-
mestnaní.

Cieľom projektu je preto 
podporiť vznik pracovných 
miest pre nezamestnaných. 
Je určený pre všetkých 
uchádzačov o  zamestna-
nie, ktorí sú evidovaní na 
úradoch práce, sociálnych 
vecí a  rodiny minimálne 
dva mesiace a  ešte nemali 
pracovný pomer trvajúci 
viac ako šesť po sebe nasle-
dujúcich mesiacov. Projekt 
zároveň reaguje aj na ak-
tuálny nedostatok pracov-
nej sily, na ktorý poukazuje 
mnoho zamestnávateľov. 
Právo na prvé zamestnanie 
umožňuje zamestnávate-
ľom takmer bezplatne za-

školiť a  zapracovať nových 
zamestnancov, nakoľko re-
zort práce preplatí až 90 % 
celkovej ceny práce také-
hoto zamestnanca po dobu  
6 mesiacov, najviac vo výške  
1 318,53 eur mesačne. 
Celkovo môže výška pred-
pokladanej podpory pre 
jedného účastníka predsta-
vovať 7 911,20 eur.

Finančný príspevok sa 
poskytuje jednorazovo na 
obdobie najviac 6 mesia-
cov, do 15 kalendárnych dní 
od dátumu nadobudnutia 
účinnosti dohody o jeho po-
skytnutí. Ďalších 6 mesiacov 
je zamestnávateľ povinný 
udržať pracovné miesto bez 
príspevku. Žiadosť o príspe-
vok na podporu pracovné-
ho miesta v  rámci projektu 
„Právo na prvé zamestnanie“ 
je možné podať na úradoch 
práce, sociálnych vecí a rodi-
ny, pričom na jeho realizáciu 
do júna 2025 je vyčlenených 
13 miliónov eur zo štátneho 
rozpočtu Slovenskej repub-
liky. (mh)

foto: shutterstock

Pracovné skúsenosti  
pre mladých a výhody pre 
zamestnávateľov
Koniec prázdnin pre mnohých absolventov 
stredných a vysokých škôl predstavuje nové 
výzvy. Možno najväčšou je pre viacerých ná-
stup do prvého zamestnania. Jednou z mož-
ností, ako sa s touto výzvou popasovať, je aj 
projekt Právo na prvé zamestnanie.

Petržalčanom strpčuje život 
neznesiteľný zápach
Obyvateľov Petržalky trápi neznesiteľný 
zápach. Sťažujú sa na sociálnych sieťach 
a požadujú riešenia a pátrajú po pôvodcovi 
zápachu. Najčastejšie je ho cítiť v noci. 

Petícia je online, prostredníctvom portálu peticie.com➤
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v rovnakom priestore, ako hráte
Asi ste rovnako ako ja netušili, že Petržalka je domovom pre jedno z bratislavských 
ochotníckych divadiel. V DK Lúky má domovskú scénu Divadlo TANDEM a minimál-
ne raz mesačne môžu miestni prísť na ich predstavenie doslova v papučiach. Najbližšie 
už 27. septembra na bláznivú komédiu Rande pre šiestich. 

„Keď máte ´veľmi dob-
rých´ kamarátov, 

môžu vám dohodnúť rande, 
kde zrazu nemusíte byť len 
dvaja a  nemusí to dopadnúť 
ideálne,“ opisuje hru zakladateľ 
divadla Martin Michael Ben-
čič. Hovorí mi, že inscenácia 
trvá vyše poldruha hodiny 
a  jej dĺžka závisí aj od reakcie 
divákov a improvizácie hercov. 
„Občas si na scéne 
s  kolegami robíme 
aj ´podrazy´. Naj-
mä v  hrách, ktoré 
hráme už roky. Aj 
to je spôsob, ako 
udržať predstave-
nie živé. Musí baviť 
aj nás,“ usmeje sa a dodáva, že 
herci vždy ocenia, ak sa diváci 
smejú nahlas. Nielen potichu, 
s  prikrytými ústami. „Smiech 
je tá najkrajšia emócia, ktorú 
môžeme mať, tak sa zaň ne-
hanbite,“ vyzýva návštevníkov.

Divadlo  
vybudoval od nuly

Martin Michael Benčič, 
Staromešťan, ktorý sa kvôli 
láske presťahoval do Petržal-
ky, založil vlastné divadlo už 
ako sedemnásťročný tínedžer. 
Dnes oslavuje TANDEM 
dvanásť rokov, má za sebou 
vyše 20 vlastných inscenácií 
vrátane troch muzikálov. 

Pýtam sa, ako to dokázal 
a  Martin mi hovorí, že jeho 
cesta bola zrejmá už od det-
stva. V piatich rokoch odohral 
s  deťmi na dvore rozprávku, 
ako štrnásťročný hral v  Di-
vadle Klasik a jeho maturitná 

práca bola realizácia muzi-
kálu.  „Z  písomnej časti som 
dostal trojku s odôvodnením, 
že tak finančne, časovo a or-
ganizačne náročný projekt 
nie sú schopní zorganizovať 
amatéri,“ spomína. „Lenže 
ja som ho vtedy už dva roky 
pripravoval. Veď divadlo som 
založil v  sedemnástich. Mu-
zikál Krv a cit, v ktorom bolo 

zapojených až 
80 ľudí, mal mať 
premiéru tri dni 
po obhajobe mo-
jej práce. Tak som 
na ňu pozval celú 
komisiu. Nepri-
šli, ale aspoň mi 

upravili známku na dvojku.“ 
Dnes sa z toho už smeje. 

Divadlo, ktoré v roku 2012, 
v  čase prvej premiéry, ešte 
nemalo ani meno, dnes tvorí 
silná zostava cca 15 stabil-
ných ochotníkov (herci, ktorí 

hrajú bez nároku na honorár, 
vo svojom voľnom čase, pozn. 
red.). K nim však treba prirá-
tať ďalšie desiatky spolupra-
covníkov. Veď na ich druhom 
muzikáli Staroval participuje 
vyše 40 ľudí. 

Za tie roky sa v  ňom vy-
striedalo veľa ľudí, ale Marti-
nova mama Ľudmila Benči-
čová Duducová, ktorá sa stará 
o kostýmy a  financie a herec 
Peter Trnka sú TANDEM-u 
verní dodnes.

Hovorím Martinovi Mi-
chaelovi Benčičovi, že keď 
som si čítala, čo všetko má 
v  divadle „na svedomí“ on 
sám - je hercom, režisérom, 
autorom scenárov aj  hud-
by, tanečníkom aj spevákom 
– pripadá mi ako divadelný 
multitalent. Zasmeje sa. Vy-
svetľuje, že v ochotníckom di-
vadle ľudia, najmä spočiatku, 
robia všetko, čo je potrebné. 

„Bez ostatných členov by však 
nič z  toho možné nebolo ani 
vtedy, ani dnes. Som im za to 
veľmi vďačný, pretože spoloč-
ne sme dostali divadlo tam, 
kde je dnes,“ hovorí.

„Takže Divadlo TANDEM 
sa nerozpadne, keď ho opus-
tí zakladateľ a  taký výraz-
ný člen?“ reagujem. „Každý 
je nahraditeľný,“ odpovedá. 
„Navyše, dnes už máme dob-
re vybudovanú internú in-
fraštruktúru a  o  všetkom, čo 
robím, je záznam, ktorý je 

dohľadateľný. Nikdy totiž nie 
je dobre, ak súbor stojí len na 
jednom človeku.“

Pre deti aj seniorov
Už v roku 2012 to chvíľu vy-

zeralo, že Divadlo TANDEM 
zakotví v  DK Zrkadlový háj. 
Napokon skončili v Dúbravke, 
po rokoch sa však do Petržalky 
vrátili. „Je úžasné, keď môžete 
skúšať v  rovnakom priestore, 

ako hráte. DK Lúky sme obdi-
vovali ako perfektný priestor, 
a keď sme hľadali miesto, kde 
sa usadíme, oslovili sme ich. 
Bolo to v roku 2020 pred za-
čiatkom pandémie. Oni nás 
vtedy veľmi podržali, dnes sa 
im to snažíme oplatiť účas-
ťou na ich akciách,“ spomína 
Martin a pozýva miestnych aj 
do divadla.

V  okolí bývajú seniori aj 
rodiny s deťmi. Pre seniorov, 
ktorí nestratili zmysel pre 
humor, má divadlo vlako-
vú komédiu Za meškanie sa 
ospravedlňujeme. V  októbri, 
mesiaci úcty k  starším, ich 
s  ňou pozvali aj do Lamača. 
„A pre deti máme rozprávku 
O  najväčšom priateľstve. Je 
pre vekovú kategóriu od 5 do 
11 rokov, lebo sme mali pocit, 
že práve tá sa akosi opomí-
na. Rozprávka má pomalšie 
tempo rozprávania, je v  nej 
krásna slovenčina, akú ste 
kedysi počuli u  Karola Ma-
chatu. Šli sme do risku, či to 
bude dnešné deti vôbec baviť. 
A  predstavte si, baví,“ teší sa 
Martin. 

Profesionál vs ochotník
Ochotníci na svojom he-

rectve nezarábajú. Majú svoje 
civilné povolania – nájdete 
medzi nimi ITčkárov aj dô-
chodcov. Občas však v súbore 
hosťuje aj profesionálny he-
rec alebo aktuálne v muzikáli 

Staroval operná speváčka. Je 
rozdiel v  ich prejavoch vidi-
teľný? „Vyťažení profesionáli 
sú „vyhranejší“, ale ochotník 
má zase v sebe nadšenie a vá-
šeň, ktoré dokáže preniesť na 
publikum,“ myslí si Martin 
Michael Benčič. Dôkazom 
majstrovstva ochotníkov je, 
že viacerí členovia hrávajú aj 
v televíznych seriáloch alebo 
v iných divadlách.

A  čo ak by som si ja pri 
pohľade na inzerát Divadla 
TANDEM o  tom, že hľadá 
nových členov súboru, pove-
dala – Mám 50 a  chcem byť 
herečkou. Mám šancu? „Toto 
sa deje pomerne často,“ usmeje 
sa Martin. „Avšak, hoci niekto 
dokáže byť zábavný pri stole, 
neznamená, že bude dobrý aj 
na javisku. Fyzicky dokona-
lý sa môže na javisku stratiť, 
a nenápadný zažiariť, lebo má 
charizmu. Dievčatá, ktoré sa 
zbytočne trápia nadváhou, ne-
vynímajúc. Problémom však 
je, že keď divadlo pravidelne 
hráva, potrebuje už pripra-
venejšieho človeka. Nemáme 
priestor venovať sa nováčikom. 
Takým odporúčam prihlásiť 
sa do hereckého kurzu. Hoci... 
Stalo sa nám už, že človek, kto-
rý k nám bol prijatý do zákuli-
sia, napríklad pomáhal s rekvi-
zitami, dostal najskôr malú rolu 
v hre a neskôr aj väčšiu.“  (in)

foto: archív 
 Divadla TANDEM

Je úžasné, keď môžete skúšať

Na Slovensku víťazia komédie. 
Rande pre šiestich z dielne Divadla 

TANDEM si môžete užiť 
27. septembra o 19h v DK Lúky.

Ochotníci nacvičujú v DK 
Lúky dvakrát do týždňa. 
Kedysi mali aj členov, ktorí 
boli ochotní pravidelne 
dochádzať z Trenčína, do-
konca z Košíc! „Každý vie, 
kedy sa skúša, ktorý obraz, 
každý vie, kedy má prísť. 
Máme to naplánované na 
mesiace dopredu,“ hovorí 
vedúci divadla, ktorý je zá-
roveň režisérom aj hercom.

Martin Michael Benčič štu-
doval na strednej škole od-
bor animátor voľnočasových 
aktivít, neskôr na vysokej 
škole psychológiu. V Petržal-
ke býva päť rokov a pochva-
ľuje si. „Pokiaľ človek nemusí 
ísť do mesta kvôli povinnos-
tiam, všetko ostatné má vo 
svojom okolí.“ 

Z inscenácie Rande 
pre šiestich

Zakladateľ divadla 
Martin Michael Benčič

www.enjoycatering.sk • 0905 514 782 
Gessayova 18 • objednavky@enjoycatering.sk

Chceli by ste sa stretnúť s vašimi priateľmi  
a rodinou v súkromí, ale nemáte dosť miesta  

u vás doma? Foodie chef je tu pre Vás. 
Priestor, kde nebudete rušení inými hosťami.

PRÍJEMNÉ PROSTREDIE 
CHUTNÉ JEDLO

Dovoz chutného jedla až k vám. 
Rozumné ceny pre firemnú klientelu 

aj pre súkromné akcie.

➤
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Ľudia v materiálnej núdzi majú 
nárok na bezplatnú právnu pomoc

Ľ U D I A Ľ U D I A / S P O L O Č N O S Ť

  Uvedená cena je s DPH a platí pre skladové 
zásoby verzie Business Fell 110k S&S. Mix kombinovaná spotreba a emisie CO2 
podľa WLTP: 6,9–7,0 l/100 km a 157–158 g/km. Obrázok vozidla je ilustračný.

LIMITOVANÁ 
PONUKA UŽ ZA 
20 990 €
PRAKTICKÁ VÝBAVA 
PRE RODINY AJ 
PROFESIONÁLOV

MOTOR PARTNER, PANÓNSKA CESTA 22, 851 04 BRATISLAVA-PETRŽALKA

Kluby ZDRAVIA
V PETRŽALKE v roku 2024

KDE: Wolkrova 4, BA – Petržalka (v zasad
ačke na p

rízemí)

	 3.	10.  PRÍRODNÉ LIEKY V PRAXI 
    Viera Kernová, lektorka OZ Život a zdravie

	21.	11.	 NENECHAJTE SA OVLÁDAŤ
    Mgr. Karol Badinský

	 5.	12.	 NEBOJTE SA ZMENY
    Mgr. Karol Badinský

Konta
kt: M

gr. Ju
raj Tu

róci | 094
8 526 722

brati
slava

.dotkn
isaneba.sk

Život  
a zdravie

Vždy o 18:00 hod. / Vstup VOĽNÝ!

KZ_Petrzalka24_inzerce_10-12_122x65.indd   1KZ_Petrzalka24_inzerce_10-12_122x65.indd   1 06.08.2024   11:20:3506.08.2024   11:20:35

Ako ste sa dostali do Euró-
py a na Slovensko?

Na Slovensko som sa do-
stal tak, že tu žije moja rodi-
na. Môj strýko sem prišiel za 
socializmu študovať. Ja som 
na Slovensko prišiel pracovať 
do jeho firmy, neskôr som sa 
zamestnal v  inej spoločnosti 
a  potom sme otvorili textil 

a orientálne veci z Indie.

V ktorom roku ste prišli?
1998. 

A čo ste dovtedy robili v In-
dii?

Po strednej škole som pra-
coval v  Dillí vo výrobe sú-
čiastok pre autá.

Možno ho poznáte. Promad (50) sa prisťaho-
val na Slovensko pred 26 rokmi za rodinou 
z Indie a od začiatku býva v Petržalke. Vo svo-
jej predajni exotických potravín na Haanovej 
12 v budove bývalej Prima banky ponúka Petr-
žalčanom ázijské a indické potraviny. Život 
v najväčšej bratislavskej časti si pochvaľuje. 

Majiteľ exotických potravín v Petržalke: 
Z Indie som prišiel za rodinou

Do inej krajiny ste sa ne-
presťahovali. Zaujímalo 
by ma, čo vás na Sloven-
sku zaujalo, že ste tu zo-
stali?

Tu sa mi páčilo. Bol som 
pozrieť aj západné krajiny, 
ale vrátil som sa naspäť. Cí-
tim sa tu doma, mám tu ro-
dinu a kamarátov. Páči sa mi 
príroda, ľudia, preto sme tu 
zostali.

Aké boli začiatky na Slo-
vensku?

Bolo to náročné. Najmä ja-
zykovo, ale pretože môj strý-
ko má za manželku Slovenku, 
vďaka nim som to mal ľahšie, 
mal som sa na koho obrátiť, 
keď som potreboval niečo rie-
šiť. A navštevoval som jazyko-
vý kurz.

Nestretávali ste sa na Slo-
vensku s predsudkami, pre-
tože ste cudzinec?

Voľakedy to možno bolo. 
Počul som to aj ja, ale nie som 
ten, koho by sa niečo také do-
tklo.

Chodievate ešte domov? 
Ako by ste opísali život 
v  Indii pre človeka, ktorý 
tam nikdy nebol?

Sem tam domov cho-
dievam, veď kto nechodieva 
domov rád. Sú tam rôzne ma-
jetkové vrstvy. Bohatí, možno 
desať percent, ale aj stredná 
trieda a  potom veľa chudob-
ných ľudí.

Ako vznikol nápad, že 
otvoríte v Petržalke obchod 
s exotickými potravinami?

V  Petržalke som od úpl-
ného začiatku, teda od roku 
1998. Pracovali sme s  texti-
lom, keď sa otvorili hranice, 
mali sme veľkoobchod, zá-
sobovali sme obchody, ak si 
pamätáte, v Petržalke boli na 
terasách obchody. Z  celého 
Slovenska chodili k  nám ku-
povať. Prišli hypermarkety, čo 
menšie obchody likvidovalo 
a  potom v  roku 2008 kríza, 
ktorá sa dotkla každého.

Ako dlho máte otvorený 
obchod?

Tento obchod má 3 roky. 
Otvárali sme počas covidu, ta-
kže v nie najlepšom období, ale 
otvorili sme aj v meste. Žiaľ, nie 
je to to, čo bolo. Je to ťažké.

Európania majú ázijskú 
kuchyňu radi, ale ako ste na 
tom vy s európskou kuchy-
ňou?

Ja mám veľmi rád európsku 
kuchyňu.

Aj bryndzové halušky?
Určite áno, dám si ich rád, 

len to neviem robiť. 

 Ako trávite v Petržalke voľ-
ný čas?

Keď mám čas, idem na Draž-
diak, prechádzame sa okolo, 
alebo popri Chorvátskom ra-
mene, či bicyklom na hrádzu, 
alebo na pivo do krčmy.

Aké máte rád pivo?
Radegast, „desinka“, to je 

najlepšie pivo pre mňa.
(mc)

foto: mc

Osobám v materiálnej núdzi poskytuje bezplatne právne poraden-
stvo Centrum právnej pomoci. Klienti, ktorí spĺňajú podmienku 
nároku sa môžu na centrum obrátiť napríklad vo veciach občian-
skoprávnych, rodinných, pracovnoprávnych, obchodných, ako aj 
v agende oddlženia. O fungovaní centra sme sa zhovárali s riaditeľ-
kou Centra právnej pomoci JUDr. Annou Peťovskou PhD.

Akú bezplatnú právnu po-
moc dokáže Centrum práv-
nej pomoci poskytnúť svoj-
im klientom?

Najviac sa klienti na cen-
trum obracajú so žiadosťou 
o  právnu pomoc v  agende 
osobného bankrotu a v civil-
nej agende. Rozsah civilnej 
agendy asi pokrýva všetky 
pozitívne odvetvia práva. Sa-
mozrejme, hlavne sa klienti 
dožadujú právnej pomoci 
v  konaní pred všeobecnými 
súdmi v  občianskoprávnych, 
rodinných, pracovných a ob-
chodných veciach.

CPP je jedinečná a  v  na-
šom európskom regióne jedi-
ná inštitúcia, ktorá poskytuje 
v  zásade bezplatnú právnu 
pomoc nízkopríjmovej skupi-
ne obyvateľstva.
Aká je vyťaženosť bratislav-
skej kancelárie CPP? 

Kancelária v  Bratisla-
ve zaevidovala v  roku 2023 
610 žiadostí vo veci osobného 
bankrotu a 137 žiadostí súvi-
siacich s civilnou agendou. 
Na bezplatnú právnu po-

moc majú nárok osoby 
s  príjmom do 1,4 násobku 
sumy životného minima. 
V  prípade plnoletej fyzic-
kej osoby je to teda do sumy 
383,58 eur, čo je veľmi níz-
ka suma, nemyslíte? 

Už pri príprave projektu 
rozvoja Centra, ktorý som ako 
uchádzačka výberového ko-
nania o  pozíciu riaditeľa CPP 
musela predložiť, som si sama 
kládla otázku, ako je možné, 
že od prijatia zákona v  roku 
2005  sa hranica 1,4-násobku 
sumy životného minima, pokiaľ 
ide o bezplatnú právnu pomoc, 
nezmenila. V roku 2012 došlo 
čiastočne k náprave stavu tým, 
že sa zaviedla finančná spolu-
účasť žiadateľa (max. 40  eur), 
ktorého príjem (prepočet na 
jednu plnoletú fyzickú osobu) 
presahuje 1,4-násobok sumy 
životného minima, ale nepre-
vyšuje 1,6-násobok. Do jeho 
príjmu sa započítava aj príjem 
plnoletej osoby žijúcej so žiada-
teľom v spoločnej domácnosti, 
najčastejšie je to manželka. 
Konkrétne na novele zákona 

o poskytovaní právnej pomoci 
osobám v  materiálnej núdzi, 
a  práve jednou zo základných 
zmien, ktoré navrhujeme, je 
zvýšenie hranice stavu ma-
teriálnej núdze v  právnej po-
moci bez finančnej účasti, aj 
s  finančnou účasťou žiadateľa. 
Našou snahou je priblížiť bez-
platnú právnu pomoc väčšie-
mu okruhu nízkopríjmového 
obyvateľstva.
O  koľko by sa mala táto 
suma zvýšiť? 

Bezplatná právna pomoc sa 
v  súčasnosti poskytuje opráv-
neným osobám s príjmom do 
1,4-násobku sumy životného 
minima (pri plnoletej fyzickej 
osobe do výšky príjmu 383,58 
eur). V koncepcii, ktorú schvá-
lila vláda sa navrhuje zvýšenie 
tejto hranice na 1,8-násobok 
sumy životného minima (pri 

plnoletej fyzickej osobe do 
výšky príjmu 493,18 eur). 
V  prípade právnej pomoci 
s  finančnou účasťou, u  ktorej 
klient presahuje dolnú hranicu 
1,4 násobok, ale nepresahuje 
1,6 násobok sumy životného 
minima, navrhujeme upra-
viť - zvýšiť výšku na 1,8 - 2,1 
násobok sumy životného mi-
nima. Osoba s  príjmom nad 
2,1 násobku sumy životného 
minima by už nemala nárok na 
právnu pomoc, naďalej by však 
bola ponechaná možnosť pri-
znať právnu pomoc z dôvodov 
hodných osobitného zreteľa.
Kedy by sa to reálne malo 
zmeniť?

Predpokladaná účinnosť je 
1. januára 2025. Všetko závisí 
od schválenia príslušnej legis-
latívy. (mc)

foto: CPP

Riaditeľka CPP Anna 
Peťovská 

V akých veciach vie pomôcť CPP
CIVILNÁ AGENDA:
v  občianskoprávnych veciach  (najmä v  sporoch týkajúcich 
sa nájmu bytu, vysporiadania bezpodielového spoluvlastníctva 
manželov, nezaplatenia pôžičky, ochrany spotrebiteľa, náhrada 
škody, odstúpenie od zmluvy, neplatnosť zmluvy, darovacia zmlu-
va, kúpa a predaj nehnuteľností, záložné práva, vecné bremená)
v rodinnoprávnych veciach  (najmä určenie výšky výživné-
ho, zverenie dieťaťa do výchovy, rozvod, určenie otcovstva)
v pracovnoprávnych veciach najmä (napr. v sporoch týka-
júcich sa neplatnosti výpovede, pracovných podmienok, ne-
vyplatenie mzdy)
v obchodnoprávnych veciach najmä (napr. v spore z úve-
rovej zmluvy s bankou, spore zo zmluvy o vkladovom účte)

SPRÁVNE SÚDNICTVO:
v konaní pred súdom v správnom súdnictve (napr. v ko-
naní o preskúmanie rozhodnutia správneho orgánu, pri nečin-
nosti správneho orgánu),

OSOBNÝ BANKROT:
oddlženie formou konkurzu a splátkového kalendára

Call Centrum  – poskytuje telefonické a  e-mailo-
vé služby na linke 0650  105  100  a  e-mailovej adrese   
info@centrumpravnejpomoci.sk

➤
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Neverila som vlastným 
očiam, keď som pri ceste 

na Draždiak zbadala, že sku-
pinka ľudí natiera plot okolo 
záhrady hájovne Gejzu Draž-
ďáka, brána je otvorená a  ja 
môžem vojsť dnu. Dozvedela 
som sa, že areál je už konečne 
otvorený, a to už vyše mesiaca 
a plot okolo musí zostať najmä 
kvôli vandalom. Tí už stihli 
poprevracať lavice a  pospre-
jovať aj mobilný včelín. Príďte 
nazrieť dnu, je to tu príjemné 
a vraj bude ešte lepšie.

 Zita

(Citujeme z  informačnej 
tabule na bráne: „V roku 2022 
získali areál aj s horárňou do 

správy Mestské lesy a pripra-
vili projekt ich rekonštrukcie. 
Cieľom je vytvoriť z  tohto 
miesta oddychový areál a ná-
učný park, ktorý by bol prí-
stupný pre širokú verejnosť. 
Zároveň je v pláne aj rekon-
štrukcia samotnej horárne, 
ktorá by slúžila na edukačné 
účely.

Súčasnosť – Projekt rekon-
štrukcie horárne a záhrady je 
finančne náročný, preto sme 
sa do doby rekonštrukcie roz-
hodli sprístupniť aspoň zá-
hradu v  jej terajšej podobe.... 
Postupne tu budú pribúdať 
lavičky so stolmi, drobné hra-
cie prvky pre deti a  náučné 
tabule... K areálu pribudne aj 
stánok s kávou, kde sa budete 
môcť občerstviť. 

Budúcnosť - Mestské lesy 
sa budú starať aj o  priľahlé 
lužné lesy, pričom hlavným 
cieľom bude ochrániť charak-
ter lužného lesa a  zabezpe-
čiť bezpečnosť návštevníkov, 
priechodné lesné chodníky 
a  osadenie jednoduchého 
dreveného mobiliáru.“

Areál je otvorený denne od 
9h -19h.)

Vnútroblok na Wolkrovej 
ul. obkolesený domami č. 

1 až 15 nám závideli mnohí. Na 
detskom ihrisku sa zahrali roč-
ní, päť- aj pätnásťroční. Situácia 
sa začala pred pár rokmi meniť. 
Najprv odtiaľ odmontovali le-
zeckú drevenú stenu a kovové 
preliezačky, na ktorých deti 
posilňovali svoje svaly. Potom 
zmizli pomaľované betónové 
skruže tvoriace vláčik s  lavič-
kami vnútri. A  túto jar odtiaľ 
odniesli aj domček so šmykľav-
kou. Na starých preliezkach 
a hracích prvkoch som odcho-
vala tri deti, dnes majú od 10 
do 13 rokov. Štvrté sa tu nudí, 
možno aj preto, lebo si pamätá 
šmykľavku s domčekom hore aj 
dole spred roka. 

Je pravda, že bola obnove-
ná a  ohradená športová časť 
ihriska pre väčších, ubudli na 
nej však dve steny, ktoré slú-
žili milovníkom tenisových 
rakiet. V  časti určenej pre 
najmenších sú momentálne 
tri visiace hojdačky, dve pre-
klápacie a  pieskovisko. Nao-
zaj si niekto myslí, že to stačí? 
Detí je tu ako smetí a stále sa 
sem sťahujú ďalšie. 

Odporúčam, aby sa na-
budúce samospráva radila 
pred realizáciou zamýšľaných 
zmien minimálne so zástup-
cami vlastníkov bytov. 

 Alena 

(pozn. red. Reaguje Dávid 
Pavlík, vedúci referátu ko-
munikácie Petržalky: „Herné 
prvky (Veža so šmykľavkou 

a  Gymnastická zostava), 
ktoré boli odstránené na 
verejnom detskom ihrisku 
Wolkrova nespĺňali povinné 
bezpečnostné technické nor-
my. Problémom bola nielen 
opotrebovanosť materiálu, 
ale predovšetkým skutočnosť, 
že prvky nespĺňali potrebnú 
technickú normu z  hľadiska 
konštrukcie (napríklad, v prí-
pade veže so šmykľavkou: 
nevyhovujúci typ zábradlia 
pri výške pádu nad 1m, nevy-
hovujúca výška zábran okolo 
hornej plošiny, nepovolené 
rozmery na zariadení medzi 
zábranou a  plošinou). Ne-
vyhovujúce bolo aj samotné 
umiestnenie herných prvkov, 
pretože v  ploche nárazu sa 
nachádzala betónová obruba 
(múriky).

Z  uvedených dôvodov sme 
preto pristúpili k  postupné-
mu odstráneniu herných prv-
kov nespĺňajúcich potrebné 
STN normy.

Na detskom ihrisku Wol-
krova je navrhnutá celková 

revitalizácia samotnej plo-
chy s  odstránením betóno-
vých múrikov a  položením 
mäkkej EPDM podlahy, čo 
nám umožní využiť celú plo-
chu detského ihriska a herné 
prvky umiestniť aj tam, kde 
je teraz asfaltový povrch. Sú-
časťou obnovy bude aj inšta-
lácia nových certifikovaných 
herných prvkov a  mobiliára 
a  výmena oplotenia. Pri ná-
vrhu revitalizácie a  výbere 
herných prvkov komunikuje-
me aj s  miestnou ihriskovou 
komunitou. Na uvedený in-
vestičný zámer plánuje MČ 
vyčleniť 150 000 eur. 

Čo sa týka športovej plochy, 
opravená bola v  rámci sta-
novej stratégie a revitalizácie 
chodníkov. Položený bol nový 
asfalt a  pridané prvky, resp. 
mobiliár z dielne petržalských 
makačov – basketbalové koše 
i bránky. Mrzí nás, ak takúto 
zmenu obyvatelia vnímajú 
negatívne, k dispozícii im však 
je novoopravená plocha s kva-
litným mobiliárom.“)

Chcete sa s nami podeliť o radosť, skúsenosť či o to, čo vás v Petr-
žalke trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl petrzalskenovi-
ny@gmail.com alebo na našom Facebooku www.facebook.com/
petrzalske.noviny.
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Na bráničke areálu ZŠ 
Pankúchova, cez 

ktorú zvykli ľudia (a  nie 
málo), prechádzať a  krátiť 
si cestu sídliskom, je tabuľa 
s nápisom: Brána trvalo uza-
tvorená. Zaujímalo by ma, 
čo je dôvodom.

Juraj

(pozn. red. „Do areá-
lu, ktorý je celý v  správe 
a  vlastníctve mestskej čas-
ti, existuje hneď niekoľko 
vstupov. Aj vzhľadom na 
budovanie novej športovej 
infraštruktúry je potrebné 
vstupy upratať, aby pohyb 

v  areáli mal systém. Pre 
obyvateľov to môže zna-
menať pár metrov navyše, 
nepôjde však o  nič dra-
matické,“ reagoval Dávid 
Pavlík, vedúci referátu ko-
munikácie Petržalky.)

Zatvorené. Dôvod?

VA Š E  N Á Z O R YS Í D L I S K O

Pre predstavu, ide o  oplo-
tený pozemok v  blízkosti 

Starohájskej pivárne. Veľa ľudí 
si sem prichádza posedieť so 
psami, po bicyklovaní, cestou 
z  obchodu, pretože areál slú-
ži aj ako bezbariérová skratka 
sídliskom. Sú tu petangové 
ihriská, hrá sa tu futbal, cho-
dia sem tínedžeri z blízkej zá-
kladnej školy na Pankúchovej, 
deti tu majú obnovené detské 
ihrisko aj preliezky... 

Tak to bolo zamýšľané aj 
pri kolaudácii tejto lokality 
v  roku 1980. Pozemok bol 
určený na občiansku vyba-
venosť s  funkciou rekreač-
no-oddychové miesto pre 
obyvateľov. Kedysi tu vraj 
bolo aj golfové ihrisko a  aj 
dnes tu vidíte pozostatky am-
fiteátra. Pozemok sa od roku 
2007 predchádzajúce petr-
žalské vedenia snažili prekla-
sifikovať na park. Namiesto 
toho boli v roku 2012 prekla-
sifikované na stavebné parce-

ly. V roku 2016 za primátora 
Nesrovnala museli občania 
petíciou protestovať proti za-
mýšľanej výstavbe nájomných 
domov na tomto území. Boli 
úspešní, pozemok sa podob-
ne ako ten na Mamateyovej/
Poloreckého mal dostať do 
najbližších zmien a doplnkov 
územného plánu (ZaD 09) 
a byť preklasifikovaný na sta-
bilizované územie, zeleň ale-
bo šport. V roku 2022 sa tak 
však nestalo. Poslanec Milan 
Vetrák, ktorý sa už roky prob-
lémom zaoberá a  bol aj jed-
ným z  iniciátorov vtedajšej 
petície, koncom roka 2022 na 
mestskom zastupiteľstve do-
siahol aspoň to, že na poze-

mok Haanova/ Pankúchova 
sa mala do konca roka 2023 
spracovať urbanistická štú-
dia, ktorá „variantne navrhne 
koncepciu riešenia územia 
na zonálnej úrovni a stanoví 
rozsah a druh funkčného vy-
užitia územia“. Predmetom 
overenia však mali byť výluč-
nej funkcie šport, voľný čas 
alebo parky. Po jej schválení 
mala byť Haanova/Pankú-
chova zaradená do najbližších 
zmien územného plánu. 

Aktuálne nás petržalský 
poslanec Milan Vetrák upo-
zornil, že mestskí poslanci 
v  apríli 2024 zrušili uznese-
nie, ktoré zaväzovalo primá-
tora obstarať štúdiu. Hovorcu 

magistrátu Petra Bublu sme 
sa pýtali na dôvod. „Vecnému 
meritu petície z roku 2016 – 
požiadavke zastaviť aktivity 
hlavného mesta smerujúce 
k  výstavbe bytov na pred-
metnom pozemku – sme 
fakticky vyhoveli. Podstatné 
je, že pozemok je vo vlast-
níctve hlavného mesta a  bez 
jeho súhlasu nie je možné 
pozemok zastavať,“ reagoval. 
„Dôvodom pre zrušenie bola 
v  súčasnej situácii napätosť 
kráteného rozpočtu hlavné-
ho mesta, nedostatok zdrojov 
na obstarávanie prioritných 
územnoplánovacích doku-
mentácií, pričom obstaranie 
predmetnej zmeny územné-
ho plánu nie je v  súčasnosti 
nevyhnutné, keďže hlavné 
mesto má kontrolu nad po-
zemkom ako jeho vlastník.“

Odmietol úvahy, žeby 
mesto zvažovalo výstavbu 
v  tejto lokalite. „V  reakcii na 
predmetnú petíciu hlavné 
mesto nevyvíja žiadne akti-
vity smerujúce k výstavbe na 
tomto pozemku, ani aktuálne 
nepočíta s touto lokalitou pri 
príprave projektov nájomné-
ho bývania.“

Bude teda pozemok Haa-

nova/Pankúchova zaradený 
pri najbližšej zmene územ-
ného plánu a preklasifikovaný 
na zeleň alebo šport? Kedy by 
to mohlo byť? „Podľa novej 
legislatívy v  územnom plá-
novaní, platnej od roku 2022, 
bude nový územný plán mes-
ta spracovaný inou metodi-
kou. Reguláciou funkčného 
využívania územia sa bude-
me zaoberať pri jeho spraco-
vaní. Následne bude predme-
tom verejného prerokovania. 
Nový územný plán je potreb-
né schváliť v mestskom zastu-
piteľstve najneskôr v  marci 
2032,“ uviedol Peter Bubla.

O  úpravu pozemku v  lo-
kalite Haanova/Pankúchova 
na iné ako stavebné účely má 
dlhodobo záujem mestská 
časť Petržalka, písali už roku 
2016 petičiari. Mohlo by dôjsť 
k zvereniu tohto pozemku do 
jej správy, podobne ako sa to 
nedávno udialo s  Humen-
ským námestím? „Zverovanie 
pozemkov   medzi hlavným 
mestom a mestskými časťami 
má svoj predpísaný postup 
a budúce využitie uvedeného 
pozemku je aj na ďalšom ro-
kovaní medzi mestom a MČ,“ 
dodal hovorca. (in)

foto: Matúš Husár

Budúcnosť lokality  
Haanova/Pankúchova stále nie je jasná

Pamätáte sa, ako 
Petržalčania koncom 

roka 2016 spisovali 
petíciu proti vý-

stavbe nájomných 
domov v lokalite 

Haanova/Pankúcho-
va? Mesto sľubovalo 

riešenie, parcela 
326/1 však zostane 
stavebným pozem-

kom aj najbližšie 
roky. 

Dá sa tu posedieť pod stromami, zahrať si petang a v lete tu vídate deti na trampolínach.

O veľkorysý priestor pred ZŠ Pankúchova obyvatelia nechcú prísť.

➤

➤
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Najvýznamnejším poči-
nom Matúša Jankolu 

bolo založenie slovenskej Kon-
gregácie sestier sv. Cyrila a Me-
toda (cyriliek) v USA, s cieľom 
vychovávať slovenskú mládež 
v  osadných školách v  kresťan-
skom a národnom duchu. V r. 
1910 napísal do Kalendára Jed-
nota článok Za Boha a  národ, 
kde vyzval vychovať slovenské 
rehoľníčky, lebo tie zachránia 
vieru i národ. Pre túto myšlien-
ku získal ďalších slovenských 
kňazov i  americkú cirkevnú 
vrchnosť. Prostredníctvom bis-
kupa Hobana ešte s tromi slo-
venskými kňazmi (A. Pavčo, A. 
Dianiška a J. Murgaš) predložil 
v r.1909 Piovi X. žiadosť o zalo-
ženie novej Kongregácie sestier 
sv. Cyrila a Metoda na americ-
kej pôde. Vatikánska Kongregá-
cia pre rehole v Ríme schválila 
ich žiadosť 26. júna 1909. Prvé 
tri sestry zložili rehoľné sľuby 
11. septembra 1909. Z  týchto 
skromných začiatkov vyrástla 
v  USA rehoľa, ktorá v  r. 1954 
mala 298 sestier a 15 noviciek, 
pôsobila na 33 osadných ško-
lách s 8227 žiakmi.

Jankola po maturite (1889) 
začal študovať teológiu 
u Františkánov v Hlohovci po-
tom v Kremnici. Rozhodol sa 
pre kňazské povolanie, no pre 
národnostný útlak musel se-
minár opustiť a cez reverenda 

Štefana Furdeka sa dostal do 
Ameriky. Po vysviacke za kňa-
za 13. januára 1895 v Scranto-
ne ho ustanovili za farára vzni-
kajúcej slovenskej Farnosti sv. 
Jána Krstiteľa v meste Pittston, 
zároveň spravoval aj farnosť 
v meste Wilkes Barre. Potom 
ho preložili do Farnosti sv. Jo-
zefa v meste Hazleton a napo-
kon do novozaloženej Farnosti 
sv. Cyrila a  Metoda v  meste 
Bridgeport v  štáte Connec-
ticut, kde pôsobil najdlhšie 
a kde predčasne zomrel. 

Po príchode do USA sa veľ-
mi rýchlo zorientoval v  po-
trebách Slovákov v  Amerike 
a  viac ráz vycestoval naspäť 
na Slovensko, kde sa usiloval 

presvedčiť kňazov a  semina-
ristov, aby odišli pôsobiť me-
dzi svojich krajanov do USA, 
či už ako kňazi, učitelia alebo 
rehoľníci. Bol presvedčený, 
že bez slovenských škôl sa 
v  priebehu jednej generácie 
zo slovenskej mládeže stanú 

amerikanizovaní Američania 
a  zo slovenských kostolov sa 
stanú kostoly americké.

Bol neobyčajne aktív-
nym a  horlivým duchovným 
pastierom. Postupne postavil 
štyri slovenské kostoly, dve 
slovenské školy, faru a  haly. 

Starostlivo pozoroval a s utr-
pením vnímal aj život Slová-
kov v  Rakúsko-Uhorsku, ich 
utláčenie a asimiláciu v Uhor-
sku vládnucou maďarskou 
väčšinou a  verejne sa proti 
tomu staval. S  Herakliusom 
Porubským odniesli – ako 
slovenskí kňazi z  Ameriky 
do Ríma Memorandum pre 
Svätú stolicu o  krivdách pá-
chaných na slovenských ka-
tolíkoch zo strany uhorskej 
vlády a  jej neposlušných ma-
ďarských biskupov.

So Štefanom Furdekom 
založili Národný fond, ktorý 
sústreďoval prostriedky ame-
rických Slovákov na podporu 
politických, kultúrnych a  so-
ciálnych potrieb slovenského 
ľudu v starej vlasti, keďže situ-
ácia sa na Slovensku neustále 
zhoršovala a  maďarizácia pa-
ralyzovala celú krajinu.  (mc)

foto: wikipedia,  
Matúš Husár

Š P O R TH I S T Ó R I A

APOKALYPSIS I
Listy z ostrova Pathmos

Zjavenie budúcnosti
Ježiš – skutočný Boh
Efez – keď cirkev stratila svoju prvú lásku
Smyrna – cirkev uprostred prenasledovania
Pergamos – cirkev v zajatí kompromisu
Tyatíry – cirkev, ktorá prenasledovala
Sardy – cirkev rozdelená
Filadelfia – cirkev, ktorá se prebúdza
Laodicea – cirkev dnes – cirkev vlažná
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Jankolova ulica nesie názov po Matúšovi Jankolovi (1872-1916) slo-
venskom katolíckom kňazovi, ktorého národnostný útlak v roku 1893 
vyhnal vo veku 21 rokov do USA. Svätú stolicu informoval o krivdách 
páchaných na slovenských katolíkoch zo strany uhorskej vlády. Pre-
sviedčal kňazov a učiteľov, aby s ním odišli do Ameriky a zabránili 
postupnej amerikanizácii Slovákov, ktorí do štátov už odišli. 

Jankola utiekol pred maďarským  
útlakom do USA, tam sa snažil Slovákov 
zachrániť pred amerikanizáciou

Do 1.apríla 1991 niesla dnešná Jankolova ulica názov podľa komunistickej spisovateľ-
ky Jožky Jabúrkovej umučenej v koncentračnom tábore.

Matej Beňuš túži  
po zlate do svojej zbierky

Pred cestou do Pa-
ríža neskrýval svoje 
ambície. Na mieste si 
vyskúšal kartónovú 
posteľ aj dlhé čakanie 
na výbuch medailovej 
radosti. Nielen o bron-
ze z olympiády, ale aj 
o slovenskom športe, 
petržalských zákutiach 
a plánoch do budúc-
nosti sme sa porozprá-
vali s Matejom  
BEŇUŠOM (36).

OŠETROVANIE rán, preležanín
ODBERY KRVI, VÝTERY

REHABILITÁCIA
PORADENSTVO a ZAŠKOLENIE

u pacientov doma
Informácie a objednávanie služieb

 0911/427 747, 0948/427 747 
Email: harris@harris.sk

ADOS Harris, Haanova 26, Petržalka

viac informácii na www.harris.sk

V  prvom rade gratulujeme 
k  bronzovej olympijskej 
medaile. Pred odchodom 
ste sa vyjadrili, že do Pa-
ríža si idete po cenný kov, 
tak ako náročná bola cesta 
k jeho získaniu?

Samozrejme, ako každého 
športovca trénujúceho a  pri-
pravujúceho sa na nejaký 
vrchol sezóny, alebo štvor-
ročného cyklu ma to stálo 
mnoho driny a odriekania, čo 
si veľa ľudí možno ani nevie 
predstaviť. Nakoľko máme aj 
malé deti, tak k tomu patrí aj 
náročná logistika a cestovanie 
na tréningové kempy, či pre-
teky. Takže, bola to náročná 
cesta, ktorá sa však v  tomto 
prípade skončila úspešne. 
Bolo pre vás psychicky ná-
ročnejšie absolvovať finá-
lovú jazdu, alebo to dlhé 
čakanie na výsledky jázd 
vašich súperov? 

To čakanie bolo, samo-
zrejme, nepríjemné. Vedel 
som, že ten čas nemám úplne 
ideálny, uvedomoval som si, 
kde boli rezervy a že tá jazda 
mohla byť rýchlejšia. Bolo to 
však olympijské finále, to sa 
nedá s ničím porovnať a pred 
vypredanými tribúnami sa aj 
čakalo príjemnejšie. Aj keď 
som to už nemal vo svojich 
rukách a musel som len sledo-
vať, čo predvedú moji súperi. 
Našťastie sa pred mňa dostali 
len dvaja. Ak mám teda zhod-
notiť, tak psychicky náročnej-

šie bolo absolvovať tú finálovú 
jazdu, keďže ide o vyvrchole-
nie štvorročnej prípravy špor-
tovca a  teraz je ten moment, 
jediná šanca, jediná jazda, kde 
nemôžete spraviť chybu, ak 
túžite po dobrom výsledku. 
Mali ste čas nadýchať sa pa-
rížskej olympijskej atmo-
sféry aj mimo vodnoslalo-
márskeho areálu?

Ani nie a  práve to ma na 
tejto olympiáde najviac mrzí, 
lebo program vodného slalo-
mu bol rozťahaný na strašne 
veľa dní aj spolu s  kajak kro-
som. Náš program bol vždy 
niekde od 15. a  16. hodiny 
a my sme navyše bývali v ho-
teli asi 10 minút autobusom 
od areálu. Ostatné športo-
viská boli dosť vzdialené a  aj 
doprava bola dosť kompliko-
vaná, keďže len cesta do olym-
pijskej dediny trvala hodinu 
autobusom. Takže, žiaľ, nesti-
hol som ani žiadne iné športy, 
čo ma naozaj veľmi mrzí. 
Veľa sa diskutovalo o  uby-
tovaní v  olympijskej dedi-
ne, napríklad o  kartóno-
vých posteliach, absencii 
klimatizácií a  viacerí špor-
tovci sa dokonca odsťaho-
vali mimo nej. Ako ste to 
vnímali a znášali?

Ako som už spomenul, my 
sme bývali v  hoteli. V  olym-
pijskej dedine som spal iba 
prvé tri dni, keď bola ešte po-
loprázdna. O tom, že tam ne-
bude klimatizácia sme vedeli 

dopredu a úprimne, to bol pre 
mňa aj taký najväčší strašiak. 
Stačilo, aby ste dostali horšie 
umiestnenú, alebo oriento-
vanú izbu a bolo by tam ne-
znesiteľné teplo. Chceli sme 
pre túto olympiádu spraviť 
maximum a  aj preto sme 
dopredu avizovali SOŠV, že 
budeme chcieť byť mimo de-
diny v hoteli, kde bol aj väčší 
kľud. Čo sa týka tých postelí, 
tak ja som na nich spal a člo-
vek by si ani nevšimol, že ide 
o  kartón, bola pevná a  bolo 
to v pohode. Aj matrace boli 
trojvrstvové, takže športovec 
si ho vedel nastaviť podľa svo-
jich preferencií. 
Skúsme sa teraz vrátiť do vá-
šho detstva. Bývali ste v Petr-
žalke a  aj keď ste veľa času 
trávili v karloveskej lodenici 
a  Čunove, mali ste a  máte 
v nej svoje obľúbené miesta?

Ako chlapec som kvôli tré-
ningom a  sústredeniam ne-
mal veľa času na „poflakova-
nie sa“ po Petržalke. Ale mám 
veľmi rád okolie dostihovej 
dráhy, či Malého a  Veľkého 
Draždiaku, kde chodím aj 
veľmi často behávať. Navyše, 
mám blízko hrádzu, po ktorej 
som na bicykli za 30 minút 
v Čunove, čo je perfektné. 
Majú dnes deti a  mladí 
športovci dostatok príleži-
tostí na svoj športový roz-
voj? A  čo by ste mladým 
športovcom poradili pri ich 
začiatkoch?

Myslím, že príležitosti, sa-
mozrejme, sú a záleží na tom, 
ako veľmi to dieťa chce a ako 
ho rodič podporuje. My to 
sami zažívame, keďže máme 
doma malých hokejistov 
a  trávime strašne veľa času 
ich rozvozom po tréningoch 
a  turnajoch. Ale platí, že keď 
sa veľmi chce, tak to ide a dá 
sa všetko zvládnuť. Deti pri 
športových začiatkoch po-
trebujú hlavne dobrý kolektív 
a aby ich ten šport bavil. Po-
tom, ak budú makať a poctivo 
sa pripravovať, tak prídu aj 
výsledky.
Po Paríži a  jedinej sloven-
skej olympijskej medai-
le, ktorú ste priviezli vy, 
sa spustila živá diskusia 
o slovenskom športe a jeho 
budúcnosti. V  čom vidíte 
hlavné príčiny ústupu z ne-
dávnych pozícií?

Slovenský šport už dlho-
dobo krivká a výsledkovo ide 
dole. Stačí, keď sa pozrieme 
na počet športovcov na olym-
piáde od rokov 2008, 2012, 
2016 až doteraz, tak to ide 
rapídne dole. Teraz sme mali 
v  Paríži historicky najmenší 
počet športovcov a,  samo-
zrejme, menej športovcov 
znamená aj menej medailí. 
Kde vidím ja rezervy, tak to je 
predovšetkým infraštruktúra, 
lebo nám chýbajú moderné 
štadióny, napríklad aj atletic-
ké pre medzinárodné súťaže. 
Za dôležité tiež považujem 
vzdelávanie trénerov a to, aby 
dobrí športovci vo svojich 

disciplínach zostávali aj po 
súťažnej kariére odovzdávať 
svoje skúsenosti nasledovní-
kom. 
Prešli ste vo svete množstvo 
tréningových i  súťažných 
vodáckych areálov, ktorý je 
váš najobľúbenejší?

Každý má niečo do seba. 
Niekde je krásny areál, ale zlá 
voda a  inde zas naopak. Ale 
mám rád Lipno, aj keď to nie 
je vodnoslalomársky areál. 
Pod Lipenskou priehradou raz 
do roka vypúšťajú vodu a vte-
dy tam vzniká prírodná divoká 
rieka, a to je taká moja srdcov-
ka. Z tých tradičných mám rád 
Londýn, kde bola olympiáda 
v  roku 2012 a  tam je naozaj 
kvalitná voda, super sa tam 
trénuje aj keď je to ťažká trať. 
Ste olympijským nástup-
com už legendárneho Mi-
chala Martikána, ktorý 
má doma kompletnú me-
dailovú sadu spod piatich 
kruhov (zlato a  striebro 
dokonca 2 krát). Láka vás 
predstava skompletizovať 
vašu zbierku na najbližších 
LOH v Los Angeles 2028?

Áno, to už som aj avizoval, 
že mám striebro aj bronz, tak-
že by som to rád skompletizo-
val. Ale je to ešte ďaleko a ke-
ďže už nie som najmladší, tak 
uvidím či bude forma a bude 
slúžiť zdravie. V každom prí-
pade ideme krok po kroku, 
sezónu po sezóne a  uvidíme 
či vyjde, no určite je to môj 
plán. (mh)

foto: TASR

Bronzový olympionik
➤
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Pošlite do 30.9.2024 znenie tajničky z krížovky na 
sutaz@banoviny.sk a vyhrajte knihu Život bez 

toxínov - Zdravé telo, čistá domácnosť od bux.sk a 
spoločenskú hru Triominos 
Travel od Piatnik.cz. Štatút 

súťaž nájdete na banoviny.sk.


